



**“ကညီပိတ်မုန်ကရုတ်ယုထီၣ်ဝဲတၢ်ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်တုၤသိးထံသိး
လၢတၢ်ကဲထီၣ်ခၢၣ်စးလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်မုၢ်နံၤ”**

၂၁သီလါစးပထုဘၢၣ်, ၂၀၂၀နံၣ်

ကညီပိတ်မုန်ကရုတ်ယုထီၣ်ဝဲတၢ်ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်တုၤသိးထံသိးတၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်မုၢ်နံၤ အိၣ်ဒီးတၢ်ယုထီၣ်ဝဲတၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်လၢအမ့ၢ်အတီၤ ဒီးပျၢအါဂၤပၣ် ယုၣ်ပၣ်ဂီၢ် လၢ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ် လၢ ကီၢ်ပယီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တနံၣ်ညါအံၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပျၢမ့ၢ်ဝဲ “တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်အက့ၢ်အဂီၢ်တပူၤယီၤ” လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ပၣ်ပၣ်နီၣ်တၢ်အရူၤဒိၣ်လၢတၢ်ထံသိးတုၤသိးလၢတၢ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ကျိၤကျဲၤဒီးတၢ်ပၣ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤခဲလၢၣ်အပူၤလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးတၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤတခီပိတ်မုန်တဖၣ်မ့ၢ်ပျၢလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးအါကတၢ်ခီဖျိထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်ဒုးတၢ်ယၤလၢနံၣ်လၢအဆံတဖၣ်အဆံဘၣ်ဆၣ်တၢ်ပၣ်ဒီးဒၣ်အီၤလၢတၢ်ချၢလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်တီတၢ်တြၢလၢကပၣ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီးလၢတၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်အတၢ်လဲၤကျဲၤအပူၤပိတ်မုန်တဖၣ်အခၢၣ်စးနီၣ်ဂံၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢ အဆံးအစ့ဒိၣ်မးဒီးန့ၣ်လီၤ. ပိတ်မုန်အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအလုၢ်ဒိၣ်ပျၢဒိၣ် လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ် တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ် အဂီၢ်ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အခၢၣ်စးနီၣ်ဂံၢ်စ့ဒိၣ်မးလၢတၢ်တၢ်ပီၣ်တဲသကိးတၢ်ဒီးတၢ်တဲကျဲၤတၢ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်တဖၣ် ဟ်အသးဂၢ်ဂၢ်ဒီး တဲသပျၢပျၢဝဲလၢ တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်အကျိၤအကျဲၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်လၢအလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်လီၤအသးသပျၢပျၢလၢ တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်တၢ်လဲၤကျဲၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ ကညီပိတ်မုန်ကရုတ်ယုထီၣ်ဝဲတၢ်ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်တုၤသိးထံသိးအိၣ်အါထီၣ်လၢ တၢ်သ့ၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကး, တၢ်သဘံၣ်သဘၣ်လၢ ရၢၣ်ခၢၣ်ကီၢ်စဲၣ်အပူၤ ဖဲလၢပယီၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ်ဂ့ၢ်လိာ်ဝဲလၢ ကမၤလဲၢ်ထီၣ်ဝဲအဝဲသ့ၣ်ကီၢ်ဒီးတဘၣ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးမ့ၢ်တဖၣ်ထုးကွံာ်တၢ်တြီၤလၢတၢ်ကထုးကွံာ်တၢ်သ့အုထၢၣ်နဲးလၢကီၢ်ဆၣ်ယိးဘၣ်အပူၤလၢအဝဲသ့ၣ်ကးတၢ်ယၢဝဲတၢ်သ့အုထၢၣ်နဲးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢတၢ်ပၣ်လီၤဝဲတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးအဟီၣ်ကဝီၤတဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်ယိးဒိၣ်ကီၢ်စဲၣ်ဒီးကညီကီၢ်စဲၣ်အပူၤဒၣ်လဲာ် တၢ်ဒုးတၢ်ယၤတဖၣ်ညီန့ၢ်ကဲထီၣ်ဒီးအသးဒီးပျၢဒုဖိသဝီဖိတဖၣ်ဘၣ်အိၣ်ဒီးဒၣ်လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်တဖၣ်အတၢ်သံတၢ်ပျၢအနီၣ်ဂံၢ်နီၣ်ဒုးလၢအအါထီၣ်ဂီၢ်ထီၣ်လၢအကဲထီၣ်သးခီဖျိတၢ်ခးလီၤကျိၤဒီးတၢ်ခးတၢ်လၢတၢ်ပညိၣ်တအိၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ်လၢအပၣ်ဖျါဝဲတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအံၤတဖၣ်စိာ်န့ၢ်ပျၢတၢ်လၢအဂ့ၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ်အံၤမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ်လၢအမ့ၢ်အတီၤလၢတၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်နီၣ်ဂံၢ်အဂီၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ပတုၣ်ကွံာ်ဝဲတၢ်ထီၣ်ဒုးထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်တၢ်ကရုတ်ကရီၤလၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢပိတ်မုန်တဖၣ်အသိးကညီပိတ်မုန်ကရုတ်ယုထီၣ်ဝဲတၢ်ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်တုၤသိးထံသိးတၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်လၢပိတ်မုန်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲ ဒီးပိတ်မုန်တၢ်ကဲထီၣ်ခၢၣ်စးလၢ တၢ်မၤတၢ်ဆၢတၢ်ပၤလၢ တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဖိလစံၣ်သန့တဖၣ် လၢတၢ်အသနၢၣ်ခဲလၢၣ်အပူၤ န့ၣ်လီၤ. ပိတ်မုန်တၢ်ပၣ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်အခီပညီမ့ၢ်ဝဲပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပဟ့ၣ်ခီနီၤလီၤလိာ်သးလၢတၢ်မၤတၢ်တၢ်ပီၣ်တဲသကိးတဖၣ်ဒ်သိးတၢ်ကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အစၢလၢအဂၢ်အကျၢဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢပတၢ်လဲၤခီဖျိတဖၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢပပူၤတဝၢအပူၤ, တၢ်မုန်တၢ်ခၢၣ်အခီပညီမ့ၢ်ဝဲပပူၤကိးဂၤဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤကူကူလၢလၢဖဲတၢ်လီၢ်လၢပအိၣ်အလီၢ်ဒီးပံးမၤဘၣ်တၢ်လၢတၢ်သဘူ အပူၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်မၤ

ဆူးမဆါလဒဲကဝီအပူမုၢ်ဂုၤဒီးလၢကညီကီၢ်ဖဲၣ်အပူမုၢ်ဂုၤန့ၣ်လီၤ.တကြးလၢပကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီလၢခဲမုၢ်ဆ့ၣ်တၢ်မနုၤကကဲထီၣ်အသး မ့တမ့ၢ်တၢ်မနုၤကကဲထီၣ်အသးဒီးပဖိပလံၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ဘၣ်. တၢ်လီၤဆီလိာ်သးလၢကီၢ်ပယီၤအပူန့ၣ် ကြးဘၣ်တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢအီၤလၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒုးဖဲဘူးလိာ်သးဒိၣ်န့ၢ်ဒီးတၢ်တၢ်ကတၢၢ်ဒီးတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးတက့ၢ်န့ၣ်လီၤ.ပပုၤတၢ်တဖၣ်မုၢ်အိၣ်မူဘၣ်ဒဲးလၢတၢ်ပျံတၢ်ဖုးဒီးဘၣ်အိၣ်ရုၤသ့ၣ်ဒဲးဒၣ်လၢခါဆူညါလၢအတလၢတပျဲဒဲးဘၣ်တခါအပူန့ၣ်တၢ်အံၤအိၣ်ဖျါဝဲဆ့ဆ့လၢတမ့ၢ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်တီတၢ်တြၢမုၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်တၢ်မနုၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်တသ့ဘၣ်.လၢတၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူအဂီၢ်တၢ်ပၣ်ဃုာ်ပၣ်ဂီၢ်ဒီးတဲးခါစးတၢ်လၢပုၤလၢအပၣ်ဃုာ်ပၣ်ဂီၢ်တဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးလၢအလီၤဆီတဖၣ်ဒီးမုၢ်ခွါတၢ်ပၣ်ဃုာ်ပၣ်ဂီၢ်တဖၣ်မုၢ်တၢ်လၢတၢ်ကဘၣ်မၤလီၤတၢ်အီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢပထံပကီၢ်အပူအံၤမုၢ်တၢ်လၢအဖဲခဲတလၢဒီးတၢ်အံၤကဲထီၣ်သးတသ့ဖဲလၢတၢ်ဟံကဲလိာ်သးဒီးတၢ်တုၤသိးထဲသိးလၢလၢပုၤခဲလၢအဂီၢ်တအိၣ်ဒဲးဝဲအခါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢ- kwocentral@gmail.com